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نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت:
نباید بگذاریم حادثه منا فراموش شود

»ایران در دفاع از حقوق شهروندان با جدیت 
ایستادگی کرده است و نباید بگذاریم حادثه منا 
فراموش شود«. به گزارش فارس، حجت الاسلام 
قاضی عس��گر، نماینده ولی فقی��ه در امور حج و 
زیارت با بیان این مطلب اظهار داشت: کشورهای 
غربی باید بدانند ایران هرگز زیر بار ظلم و ستم 
نمی رود و کش��ور ما در دفاع از حقوق شهروندان 
با جدیت ایس��تادگی کرده است، موضوع فاجعه 
من��ا موضوعی بود که حتی  رهب��ری هم درباره 
آن ب��ه صورت تهدید صحبت کرد بنابراین همه 
می دانیم که چقدر این اتفاق، حساس بود. نماینده 
ولی فقیه در امور حج و زیارت با بیان اینکه نباید 
بگذاریم حادثه منا فراموش شود، یادآور شد: ایران 
در دفاع از حقوق شهروندان با جدیت ایستادگی 
کرده اس��ت. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
شرایط به گونه ای است که مسائل حقوقی را دنبال 
می کنیم، خاطرنشان کرد: در حال نهایی کردن 
مستندات هس��تیم. وزارت امور خارجه مسؤول 
اصل��ی پیگیری این حادثه اس��ت اما نمایندگی 
ولی فقیه در سازمان حج و زیارت و دادستان کل 

کشور نیز پیگیر موضوع هستند.

سفر به سامرا در بسته زیارتی عتبات
رئیس سازمان حج و زیارت از به تایید رسیدن 
نظر شورایعالی امنیت ملی برای سفر زائران عتبات 
عالیات به س��امرا خبر داد. سعید اوحدی، رئیس 
سازمان حج و زیارت با اعلام این خبر اظهار داشت: 
موفقیت های  ارت��ش و نیروهای مردمی عراق در 
به عقب راندن گروهک تروریس��تی داعش باعث 
شد تا امنیت برخی شهرهای عراق به طور کامل 
برقرار شود و سامرا نیز از این قاعده مستثنا نیست. 
وی به تسنیم عنوان کرد: پس از ایجاد امنیت در 
ش��هرهای عراق و بنابر درخواست سازمان حج از 
شورایعالی امنیت ملی مبنی بر اضافه شدن سفر به 
سامرا برای زائران عتبات عالیات، مدیران ذی ربط 

نیز موافقت خود را در این زمینه اعلام کردند.

  حجت الاسلام سیدمصطفی حسینی، رئیس 
مرکز امور قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه در 
جلسه ش��ورای اداری اوقاف استان همدان بیان 
داشت: سیاست س��ازمان اوقاف در مقوله قرآن، 
حمایت از فعالیت های قرآنی سایر دستگاه هاست. 
همچنین حجت الاس��لام علی محمدی، رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه احیای 
موقوفات نیازمند مشارکت همگانی است، بیان 
داش��ت: مردم و بخش خصوص��ی می توانند با 
رعایت عدال��ت و انصاف برای احیای موقوفات و 

عمران و آبادانی آنها اقدام کنند.
  داریوش نس��بی تهرانی، رئی��س هیأت مدیره 
انجمن صرع ایران با اش��اره به اینکه بی توجهی 
درباره صرع کودکان می تواند خطرس��از باش��د، 
گفت: آس��یب به مغز حتی خیلی جزئی، ممکن 
است بخش مربوط به یادگیری را تحت تأثیر قرار 
دهد بنابراین توجه به دانش آموزان مبتلا به صرع 

حائز اهمیت است.
س��ازمان  رئی��س  صلاح��ی،  محم��ود    
فرهنگی - هنری ش��هرداری تهران در مراس��م 
افتتاح مرکز مشاوره و مهارت افزایی خانواده پایدار 
بر ضرورت ارائه خدمات و انجام مش��اوره به زبان 
س��اده به منظور پاس��خگویی به نیازهای عموم 

مخاطبان تاکید کرد.
  س��ردار ج��واد خضرای��ی، مدیرعام��ل موزه 
دفاع مقدس از اعزام کاروان های راهیان نور ولایت 
ش��هرداری تهران در اواسط اسفندماه به مناطق 

عملیاتی جنوب کشور خبر داد.
  همایش لزوم ایجاد مراکز رش��د خوش��ه های 
فناوری دانشگاه جامع علمی - کاربردی استان قم 
با هدف بررسی راهکارهای عینی ایجاد مرکزهای 
رشد خوش��ه های فناوری و حمایت از محققان و 
مبتکران، طرح های علمی و پژوهشی و با حضور 
حمید راش��دی، سرپرس��ت معاون��ت پژوهش و 
فناوری دانشگاه جامع علمی - کاربردی برگزار شد.

  مریم السادات حس��ینی، رئیس اولین کنگره 
چالش ه��ای بالینی در زنان، مامای��ی و نازایی با 
بیان اینکه میزان شیوع سقط مکرر 3 تا 4 درصد 
کل بارداری هاست، عنوان کرد: سقط مکرر دلایل 
گوناگونی  دارد که از جمله آنها می توان به عوامل 
ژنتیکی اشاره کرد که عامل بروز 5 تا 10 درصد 
س��قط های مکرر و 60 تا 70 درصد کل سقط ها 

محسوب می شود.
  به گفته محمدباقر اسدی، معاون حمل ونقل 
و ترافیک ش��هرداری منطق��ه 6 روزانه  بیش از 
17 هزار مس��افر از زیرگذر چهارراه ولیعصر)عج( 

استفاده می کنند.
  حجت الاسلام ابوترابی فرد، نایب رئیس مجلس 
در جری��ان بازدید از مجتم��ع دارویی - درمانی 
ه��لال ایران از نگاه وی��ژه مجلس به هلال احمر 
برای تامین بودجه مناسب در سال 95 خبر داد.

معاون سواحل سازمان محیط زیست خبر داد
تصرف 78 درصد سواحل مازندران

حفاظ��ت  س��ازمان  س��واحل  مع��اون 
محیط زیست کشور از تصرف 78 درصد سواحل 
استان مازندران خبر داد. به گزارش خبرگزاري 
صداوس��یما، ش��هرام فداکار، معاون سواحل 
س��ازمان حفاظت محیط زیست کشور با بیان 
اینکه 78 درصد سواحل مازندران تصرف شده 
اس��ت، اظهار داش��ت: از این میزان  28 درصد 
تصرفات  دولتي است، 12 درصد  شهرک هاي 
س��احلي، 24 درصد  افراد حقیقي، 10 درصد  
نهادها  و 4 درصد دیگر هم آزاد است. وي افزود: 
همه تصرفات صورت گرفته به مناطق مسکوني 
تبدیل شده است و کارخانجات در آنها نیستند. 

اجرای طرح محدودیت بی سوادان 
از سال 95

ط��رح محدودیت بی س��وادان مصوبه دولت 
اس��ت و از ابتدای سال 95 اجرا می شود و شامل 
محدودیت در صدور گواهینامه رانندگی و صدور 
پروانه کسب است. علی باقرزاده، رئیس سازمان 
نهض��ت س��وادآموزی درباره ط��رح محدودیت 
بیس��وادان خاطرنش��ان کرد: این ط��رح مصوبه 
دولت اس��ت و از ابتدای س��ال 95 اجرا می شود؛ 
یعنی محدودیت در صدور گواهینامه رانندگی و 
صدور پروانه کسب اعمال می شود، ضمن اینکه 
در این طرح تعهد کمیته امداد امام خمینی)ره( 
و س��ازمان بهزیس��تی برای توأم کردن خدمات 
آموزشی با خدمات حمایتی و مالی نیز پیش بینی 
شده است. باقرزاده درباره نبود اطلاعات از سطح 
سواد و تحصیل 4 میلیون نفر در کشور به فارس 
اظهار داش��ت: یک پای��گاه اطلاعات ثبتی تهیه 
کرده ایم تا مدل شمارش و تعیین وضعیت سواد 
را در کش��ور عوض کنیم. به گفته وی، اطلاعات 
سطح س��واد 48میلیون نفر تا حال حاضر تهیه 
شده و 4میلیون نفر دیگر نیز در حال تهیه است. 

ضرورت ورود  نخبگان براي 
اجتماعي شدن مبارزه با مواد مخدر

مدیرکل سابق اجتماعي استانداري تهران بر 
ض��رورت ورود جریان  نخبگان و خبرگان براي 
اجتماعي شدن مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد.

محمدعل��ي  ام��روز«،  گزارش»وط��ن  ب��ه 
عرفان منش، مدیرکل سابق اجتماعي استانداري 
تهران اظهار داش��ت:  اجتماعي ش��دن مبارزه با 
مواد مخدر که توسط وزیر کشور و دبیرکل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر مطرح ش��ده است، رویکرد 
مناس��بي اس��ت اما به نظرم هنوز تا تحقق این 
رویکرد فاصله هاي زیادي داریم. راهکارهاي لازم 
در این زمینه باید به درس��تي و جامع در کش��ور 
اتخاذ ش��ود و پس از آن دس��تگاه هاي مسؤول 
سرعت و چابکي بیش��تري در این زمینه داشته 
باشند. مدیرکل سابق اجتماعي استانداري تهران 
با بی��ان اینکه ورود جریان  نخب��گان و خبرگان 
ب��راي اجتماعي ش��دن مب��ارزه با م��واد مخدر 
ضرورت دارد، بیان داشت: هماهنگي و هم افزایي 
دس��تگاه هاي کشور در مبارزه با مواد مخدر لازم 
است. وي افزود: سرمایه گذاري دشمن در زمینه 
اعتیاد جوانان ایراني بس��یار بیش��تر از اقدامات 
فرهنگي - اجتماعي و سیاس��ت هاي کلي ما در 
این زمینه اس��ت. به نظرم براي اجتماعي شدن 
مبارزه با مواد مخدر نیازمند تش��کیل ستاد ویژه 
و صدور دس��تورالعمل همچنی��ن افزایش توان 
دستگاه ها هستیم که باید بسیار مورد توجه قرار 
گیرد.  مدیرکل سابق اجتماعي استانداري تهران 
خاطرنش��ان کرد: براي اینکه م��ردم در صحنه 
مب��ارزه با مواد مخدر حاضر ش��وند لازم اس��ت 
بس��ترهاي آن فراهم باشد. بحث درمان معتادان 
و مراقبت هاي پس از بهبودي از اعتیاد باید مورد 
توجه دستگاه ها قرار گیرد و مشارکت سازمان هاي 

مردم نهاد کفایت نمي کند.

 تقدیر نمایندگان مجلس 
از شهرداری تهران

 جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
ط��ی پیامی از اقدام ش��هرداری تهران در نصب 
پیام ه��ای آموزش محور در حوزه س��لامت روی 
سازه های تبلیغاتی ش��هر تهران تقدیر و تشکر 
کردن��د. به گ��زارش »وط��ن ام��روز«، رئیس و 
اعضای کمیسیون بهداشت و درمان و جمعی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، طی پیامی 
از اق��دام ش��هرداری تهران در نص��ب پیام های 
آموزش محور در حوزه سلامت با عنوان»کمپین 
شهروند سالم« در جهت بالا بردن سطح فرهنگ 
عمومی در زمینه تغذیه و سلامت  تقدیر و تشکر 
کردند. در بخش��ی از این پیام آمده اس��ت: »از 
زحمات و تلاش های ش��هرداری تهران در نصب 
بیلبورد و بنرهای اطلاع رس��انی حاوی پیام های 
سلامتی و بهداشتی که نقش مهمی در آگاهی 

شهروندان دارد، تشکر و قدردانی می کنیم«. 

زیارت

 گ�روه اجتماعی: گره گش��ایی از مش��کل 
ترافیک ش��هر یا رفع معض��ل آلودگی هوا 
از مس��یر توسعه حمل ونقل عمومی میسر 
خواهد شد اما کم توجهی دولت به این مقوله 
و بلوکه ش��دن سهم مردم در خزانه دولت، 
ریل گذاری توس��عه حمل ونقل عمومی و 
مترو را در پایتخت با مش��کل مواجه کرده 
و ش��هرداری تهران را در این مس��یر تنها 
گذاش��ته اس��ت. طل��ب 310میلی��اردی 
ش��هرداری از دولت بابت س��هم قانونی از 
جرای��م راهنمایی و رانندگ��ی نمونه ای از 
ارقام نجومی بدهی های دولت به حمل ونقل 
عمومی است. سیدجعفر تشکری هاشمی، 
معاون حمل ونق��ل و ترافیک ش��هرداری 
ته��ران در گفت وگو با»وطن امروز« ضمن 
اشاره به سیاهه بدهی های دولت در بخش 
حمل ونق��ل عمومی به تش��ریح مهم ترین 

مشکلات توسعه مترو پرداخته است. درکنار بودجه 
سنواتی که براساس قانون باید در اختیار شهرداری 
به منظور توس��عه حمل ونقل عمومی قرار گیرد 
قانونگذار برخی منابع دیگر را نیز در نظر گرفته که 
به عنوان مکمل بودجه سرعت توسعه حمل ونقل 
عمومی را شتاب دهد. اختصاص درصدی از جرائم 
راهنمایی و رانندگی به توس��عه زیرس��اخت های 
شهری از جمله این تسهیلات محسوب می شود 
که در خزانه دولت ماندگار شده است. سیدجعفر 
تشکری هاش��می، معاون حمل ونق��ل و ترافیک 
شهرداری تهران در این باره اظهارداشت: براساس 
قانون 60 درصد از محل وصول جرایم راهنمایی 
و رانندگ��ی باید ص��رف بهبود جری��ان ترافیک 
ش��هرها شود. مردم از ش��هرداری درباره آسفالت  
و خط کش��ی گرفته تا تابلوها و  علائم خیابان ها 
گلایه دارند. برای تامین منابع مالی و ترمیم این 
نواقص ش��هرداری تهران به ظرفیت قانونی خود 
مراجعه می کند. به گفته تشکری هاش��می یکی 
از این امکانات جرایم راهنمایی و رانندگی اس��ت 
که باید در اختیار ش��هرداری قرار گیرد که از این 

مبلغ ش��اید حدود 10درصد به شهرداری تهران 
پرداخت شده که رقم ناچیزی است در حالی که 
درآمد ای��ن جرایم در هیچ جایی قابلیت مصرف 
ندارد و تنها با هدف هزینه در شهرداری به خزانه 
منتقل می شود. معاون شهردار تهران  با اشاره به 
رقم مطالبات شهرداری در این بخش یادآورشد: 

براس��اس مصوبات قانونی س��هم ش��هرداری از 
جرای��م راهنمایی و رانندگی انباش��ته ش��ده در 
خزانه 310میلیارد تومان است که تاکنون دولت 
20میلیارد تومان یعنی در حدود 7درصد مطالبات 
را پرداخت کرده است. وی با انتقاد از نگاه فانتزی 
دولت ها به مترو بیان داشت: به طور حتم  در ذهن 

تصمیم گیرندگان، مقول��ه مترو به عنوان 
اولویت مطرح نیست و انجام برخی اقدامات 
از س��وی دولت موید این موضوع اس��ت. 
تشکری هاش��می در این باره خاطرنشان 
کرد: براس��اس قانون توس��عه حمل ونقل 
عمومی و  مدیریت مصرف س��وخت باید 
مبالغی در اختیار شهرداری ها قرار گیرد. 
س��هم ش��هرداری تهران از این بودجه به 
ه��زار و 300میلیارد  تومان می رس��د که 
هیچ گاه این قانون حتی برای یک بار هم 
به درستی اجرا نشده است.  بنابر اظهارات 
معاون ش��هردار تهران، 50 درصد هزینه 
ساخت مترو باید توسط دولت تامین شود 
و 50 درصد مابقی توسط شهرداری ها که 
در حال حاضر نه تنها ش��هرداری  س��هم 
50 درصدی خ��ود را پرداخت کرده بلکه 
40 درصد سهم دولت را هم متقبل شده 
است.  وی با اشاره به هزینه 135میلیارد تومانی 
ساخت هر کیلومتر مترو خاطرنشان کرد: این در 
حالی اس��ت که تعهدات دولت درباره حمل ونقل 
عمومی محقق نمی شود و مطالبه دیگر شهرداری 
از دولت مربوط به بحث یارانه هاس��ت. براس��اس 
آنچه در وزارت کش��ور مصوب و به ش��هرداری ها 
ابلاغ ش��ده باید یک س��وم از هزینه بلیت مترو را 
شهرداری تقبل کند و حداکثر یک سوم این هزینه 
را مردم و حداقل یک س��وم آن را دولت پرداخت 
کند. به گفته وی، آنچه اتفاق افتاده این است که 
حدود 10درصد هزینه را مردم پرداخت می کنند 
و کمتر از 10درصد را دولت پرداخت کرده است 
اما بیش��تر از 80 درصد یارانه  بلیت را شهرداری 
پرداخت می کند.  تشکری هاشمی درباره مطالبه 
دیگر شهرداری از دولت تصریح کرد: علاوه بر این 
مصوب شد از محل درآمدهای ناشی از هدفمندی 
یارانه ها ب��ه حمل ونقل عمومی کمک ش��ود اما 
متاس��فانه تاکنون این اتفاق هم نیفتاده است و 
شهرداری ها و مردم با هم هزینه هدفمندسازی را 

هم پرداخت کرده اند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در گفت وگو با »وطن امروز« تأکید کرد

طلب 310 میلیاردی حمل ونقل از جرایم رانندگی
60 درصد از محل وصول جرایم رانندگی باید صرف بهبود جریان ترافیک شهرها شود

نبض جامعه

کوتاه و گویا

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

دولت درباره حقوق بازنشستگان تدبیر کند
عضو کمیسیون آموزش مجلس مطرح کرد

پدرخوانده دانشگاه آزاد حامی تخلفات دانشگاهی
نایب رئی��س   گ�روه اجتماع�ی: 
کمیس��یون اجتماعی مجلس با 
تاکید براینکه افزایش سن بازنشستگی در شرایط 
فعلی به مصلحت جامعه نیست،  بر ضرورت افزایش 
حقوق بازنشس��تگان تاکید کرد. ف��رج الله عارفی، 
نایب رئیس کمیس��یون اجتماعی مجلس با انتقاد 

از اینکه دول��ت تاکنون هیچ 
برنام��ه ای را در جهت کاهش 
تورم و افزای��ش قدرت خرید 
کارگ��ران ارائ��ه نداده اس��ت، 
گفت: متاس��فانه طی 2 سال 
گذش��ته قدرت خرید بیشتر 

مردم بویژه قشر کارگر جامعه در پی افزایش تورم 
و کاهش دستمزدها کاهش یافته است. وی با بیان 
اینکه دولت باید به میزان افزایش هزینه های زندگی 
درآم��د حقوق بگیران را افزایش دهد، به خانه ملت 
یادآور ش��د: البته دولت بارها ب��ه این نکته تاکید 

داش��ته که منابع مالی کافی برای رفع این مشکل 
را ندارد اما نمایندگان مجلس معتقد هستند باید 
به میزان افزایش هزینه ها، مالیات دریافت ش��ود تا 
بتوان حقوق و دس��تمزد کارگ��ران را افزایش داد. 
نایب رئیس کمیس��یون اجتماعی مجلس با تاکید 
بر اینکه افزایش سن بازنشستگی در شرایط فعلی 
ب��ه مصلحت جامعه نیس��ت، 
گف��ت: دولت درب��اره افزایش 
منطقی حقوق بازنشس��تگان 
تدبیر کند. وی درباره افزایش 
س��ن و میزان بازنشستگی در 
لایحه برنامه ششم، تاکید کرد: 
تامین اجتماعی معتقد است اگر سن بازنشستگی 
افزایش پیدا کند، به طور حتم میزان دریافتی های 
این سازمان بیش��تر می شود اما با توجه به شرایط 
فعلی و وج��ود 4 میلیون جوان بی��کار در جامعه 

اجرای این سیاست به مصلحت نیست. 

 گ�روه اجتماع�ی: دولت به خاطر 
پدرخوانده دانشگاه آزاد با تخلفات 
این دانش��گاه برخورد نمی کن��د و کاهش واحدهای 
مقطع دکترا که از سوی دانشگاه آزاد صورت گرفته، 
خارج از استانداردهای علمی است. زهره طبیب زاده، 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 

اس��لامی با بیان اینکه اقدامات 
خودسرانه از سوی دانشگاه آزاد 
از ابتدای تأسیس این دانشگاه 
تاکنون صورت گرفته و دولت ها 
نیز نظارت درس��ت و اصولی بر 
عملکرد این دانش��گاه نداشته 

و ندارند، گفت: برای پذیرش دانش��جو در دوره های 
تحصیلات تکمیلی ضوابطی وجود دارد، به طوری که 
اگر دوره دکترا به صورت تحقیقاتی باشد، چارچوب 
خ��اص خود و اگر به صورت عادی باش��د، چارچوب 
دیگری دارد. عضو کمیس��یون آموزش و تحقیقات 

مجلس ب��ه فارس اظهار داش��ت: در دانش��گاه آزاد 
بسیاری از رشته  محل ها تعطیل شده و به دلیل اینکه 
در مقطع کارشناسی، متقاضی نیست، به تحصیلات 
تکمیلی روی آوردند و بدون اینکه میزان قابل قبولی 
عضو هیأت علمی داش��ته باش��ند، اقدام به پذیرش 
دانش��جو می کنند. طبیب زاده با بیان اینکه  برخورد 
نکردن با تخلفات دانشگاه آزاد به 
دلیل وجود پدرخوانده دانشگاه 
آزاد اس��ت، خاطرنش��ان کرد: 
دولت با دانش��گاه آزاد برخورد 
نمی کند و ای��ن موضوع باعث 
شده این دانشگاه به یک نظام 
خودرأی تبدیل ش��ود که جز کاهش استانداردهای 
علمی چیزی دربر ندارد و افراد بی سوادی را به عنوان 
دانش��جوی دکترا به جامعه تحوی��ل می دهد که نه 
حدنص��اب آموزش��ی را رعایت کرده ان��د و نه تحت 

نظارت اعضای هیأت علمی استاندارد بوده است. 
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پایتخت نشینان  اجتماعی:  گروه 
در ش��رایطی هفته گذشته را به 
آدینه رس��اندند که 4روز از هفته کیفیت هوا در 
وضعیت ناسالم قرار داشت و حتی به مرز وضعیت 
قرمز هم رسید. روز جمعه و در آستانه روز هوای 
پاک، ش��اخص آلودگی هوا در ته��ران روی عدد 
131ق��رار گرفت تا آخرین هفت��ه دی ماه نیز با 
آسمان خاکستری و دود سپری شود. وضعیتی که 
با توجه به س��رمای هوا در فصل زمس��تان و بروز 
دوباره پدیده وارونگی دمایی تکرار آن در روزهای 
پیش رو دور از انتظ��ار نخواهد بود. این در حالی 
است که انفعال سازمان حفاظت محیط زیست در 
انجام اقداماتی به منظور کاهش میزان آلاینده ها 
و در نظر گرفتن ضوابطی برای مدیریت ش��رایط 
فعلی همچنان ادامه دارد و از طرفی نه تنها شاهد 
تدبیری برای حفظ س��لامت ش��هروندان از گزند 
آلودگی نیس��تیم بلکه برخی دس��ت اندرکاران از 
بزرگنمایی معضل آلودگی هوا گلایه هم دارند. با 
توجه به آسیب های متعدد آلودگی هوا و استنشاق 
ذرات س��می که مرگ خاموش شهروندان را رقم 
زده  و همواره از س��وی کارشناسان حوزه سلامت 
ب��ه عنوان یکی از عوامل اصلی تغییر آمار مرگ و 
میر از آن یاد می شود آیا زمان آن فرا نرسیده که 
مدیران به دور از هرگونه فرافکنی و پاسکاری توپ 
مشکلات در زمین های متعدد، معضل آلودگی هوا 
را جدی بگیرن��د و اقدامی ابتکاری برای بهبودی 
ش��رایط انجام دهن��د؟ جالب اینجاس��ت که در 
مواجهه با آلودگی هوا مدیران و دس��ت اندرکاران 
ای��ن حوزه تنها به تغییرات جوی و وزش باد امید 

دارند و بدون در نظر گرفتن قوانین ویژه یا تعریف 
طرح هایی مانند دیگر کشورها تنها راه چاق شدن 
نف��س پایتخت را به باد گره زده اند. این موضوعی 
است که معصومه ابتکار، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره دلایل طولانی شدن روزهای 
آلوده عنوان کرده و نوزیدن باد را عامل اصلی ایجاد 

این شرایط معرفی کرده است.
پایتخت ناسالم، شهرری در اضطرار ■

ب��رای  دیگ��ری  ناس��الم  روز  جمع��ه  روز 
پایتخت نشینان رقم خورد.   معاون پایش و نظارت 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران در 
این باره گفته است: هوای تهران با شاخص کیفی 
131در شرایط ناسالم برای گروه های حساس قرار 

گرفت. محمد رس��تگاری، معاون پایش و نظارت 
اداره کل حفاظت محیط زیس��ت اس��تان تهران  
درباره س��الم ترین و ناسالم ترین ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا در مناطق تهران اظهار داشت: ایستگاه 
ش��هرری در منطقه 20 با ش��اخص کیفی 156 
در ش��رایط ناسالم برای تمام گروه های حساس و 
ایستگاه مسعودیه در منطقه 15 با شاخص کیفی 

70 در شرایط سالم قرار گرفت.
طولانی شدن آلودگی هوا ■

یکی از نکات قابل توجه درباره آلودگی هوای 
پایتخ��ت و برخی کلانش��هرهای دیگ��ر که این 
وضعیت را متمایز از سال های گذشته کرده است 
طولانی ش��دن روزهای ناسالم و استمرار آلودگی 

در شرایطی است که با معرفی بنزین پتروشیمی 
به عنوان مقصر اصل��ی این پرونده، افکار عمومی 
انتظار داش��ت رنگ آبی آس��مان را بیش از پیش 
مشاهده کند اما نه تنها این اتفاق نیفتاد بلکه بنا 
بر اذعان معصومه ابتکار، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست حال و اوضاع پایتخت از نظر آلودگی 
هوا کم سابقه بوده است. ابتکار که به مناسبت هفته 
هوای پاک مطالبی را در رسانه ملی عنوان کرد با 
چرخش دوباره انگشت اتهام به سمت بنزین تولید 
داخل بیان داشت: بنزین پتروشیمی ها آلوده بود و 
تصمیم بر آن ش��د بنزین یورو 4 در اختیار مردم 
قرار گیرد که به همین منظور از اوایل 93 بنزین 
آلوده توزیع نشد. از نیمه 93 کلانشهرها یکی پس 

از دیگری بنزین یورو 4 را در اختیار داشتند.
در انتظار باد! ■

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در پاسخ 
به این پرس��ش که چرا برای کاهش آلودگی هوا 
باید منتظر وزیدن باد باشیم؟ اظهار داشت: در همه 
کشورهای دنیا جابه جایی هوا با وزیدن باد محقق 
می شود؛ البته ما اقداماتی برای کاهش آلودگی هوا 
انجام داده ایم. وی در اظهارنظری عجیب آلودگی 
هوای امس��ال را طولانی و کم س��ابقه عنوان کرد 
و اف��زود: این اتفاق طولان��ی به خاطر این بود که 
پایداری هوا زیاد ش��د یعنی 17 روز باد نداشتیم! 
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت درباره 
ضرورت پرداخت سهم حمل ونقل عمومی از طرف 
دولت نیز یادآور ش��د: دولت باید س��هم خود را از 
حمل ونقل عمومی بپردازد و این مهم باید مد نظر 

واقع شود.

هوای پایتخت در شرایط ناسالم قرار گرفتآوای شهر

هفته دودی تهرانی ها
  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: 17روز باد نداشتیم هوا آلوده شد!

نمای نزدیک

ضرورت توجه رئیس جمهور به مترو
رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه دولت باید ۵0درصد هزینه ساخت مترو 
را بپردازد، بر ضرورت توجه رئیس جمهور به مترو تاکید کرد. محمد حقانی، رئیس کمیته محیط زیست شورای 
اسلامی شهر تهران در آستانه روز هوای پاک گفت: برخی مدیران به جای اینکه به دنبال اجرای قانون باشند، 
قوانین را به دنبال خود می  کشند. حقانی با بیان اینکه دولت باید 82/۵درصد از اعتبار لازم برای خرید اتوبوس 
را تأمین کند و علاوه بر آن، ۵0 درصد از هزینه ساخت مترو را نیز بپردازد، اظهار داشت: این در حالی است 
که در 2 دولت گذش�ته، کوچک ترین کمکی در این باره نش�ده و در حال حاضر نیز کفگیر دولت به ته دیگ 
خورده به طوری که در پرداخت یارانه ها نیز دچار مشکل شده است. وی با درخواست توجه رئیس جمهور به 
توسعه متروی تهران خاطرنشان کرد: حتی اگر بخشی از اعتبار بهداشت و درمان را به توسعه مترو اختصاص 
دهید بیشتر به سلامت مردم کمک کرده اید. رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهر تهران تصریح 
کرد: برای ش�هر تهران، توسعه مترو اولویت اول است و مدیریت شهری تا جایی که امکان دارد، باید بودجه  

طرح هایی را که از اولویت برخوردار نیستند کاهش داده و آنها را در اختیار تکمیل مترو قرار دهد. 

روز
ن ام

 وط
ی،

در
 حی

یم
راه

س:  اب
عك

 


